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Zača la 
nová etapa 

mého života a  já 
se náhle ocitla ve  městě, 

kterému se tak poeticky říká srdce 
Evropy. A snad i právem, protože to není jen 

hlavní město chlubící se největším množstvím oby-
vatel v Čechách. Je to jedinečný kout, kde se snoubí minu-

lost s přítomností. Ráda stávám na mostě Legií a prohlížím si siluetu 
Hradčan, která den co den pózuje před objektivy zvědavých turistů 
snažících se „urvat si“ kus z  té krásy na památku. Nebe jde přes 
město houpavým krokem, omrzlé slunce zapadá nad Vltavou, která 
unáší v dál všechny klepy nasbírané přes den po městě. Dívám se 
na Karlův most s barokními sochami, jejichž oči přísně sledují kroky 
kolemjdoucích už několik století. Hledím na všechny ty věže, podo-
bající se prstům sepnutým k modlitbě, všechny ty staré domy, skrý-
vající za zdmi svoje příběhy, všechny ty dlažební kostky, ochozené 
tolika páry bot… To všechno dělá Prahu tak výjimečným místem, ja-
kým je. Když jedu tramvají, ráda pozoruji spolucestující, představuju 
si a hádám, co se asi honí hlavou načesané paní s hromadou tašek? 
Z čeho je mladík s růží v ruce tak smutný? O čem sní mladý sympatický 
pár? Kam spěchá pán s kufříkem a se špatně uvázanou kravatou? 
Praha je jako panoptikum lidských osudů… Tak proč mám v pře-
plněné tramvaji pocit prázdna? Připadám si tak hrozně anonymní, 

až mě 
to děsí. Jako 

bych městem pro-
cházela v  neviditelném ka-

bátu bez povšimnutí, bez jediného 
pohledu z očí do očí, bez jediného úsměvu, 

který by mně snad mohl někdo z procházejících vě-
novat. Jsou tu nejlepší školy, kvalitní kultura, na  každém 

rohu obchody, ve  kterých koupíte, na  co si jen vzpomenete, zá-
bava všude, kam se podíváte… To všechno je pro mladého člověka 
ohromné. Jenže ve Sloupnici je to takové… jiné. Všichni se mezi se-
bou znají a hlavně o sobě vědí a to jim přes všechna negativa, jaká 
vesnice může mít, dává pocit, že jsou. Právě tady můžu být „holka“, 
která píše do Pelmelu, hraje divadlo, chodí v teplákách nakupovat 
do Konzumu, navštěvuje zábavy a plesy a přitom má kolem sebe 
množství lidí, kteří jí pomůžou, když je v nesnázích, kteří s ní půjdou 
tancovat, když se bude chtít pobavit, kteří jí budou naslouchat, když 
se bude potřebovat vypovídat. A přesně to mi dává takový ten pocit 
důležitosti, který potřebuje mít každý z nás, aby se ujistil, že to, co 
dělá, čemu se věnuje, má smysl. Praha je moc krásná. Něžná i krutá, 
pokorná i panovačná, tichá i řvoucí, plná fantazie i fádní, láskyplná 
i nenávistná. Jsem ráda, že mám tu možnost zde studovat, ale ještě 
radši jsem, že se můžu vracet tam, kde mám zázemí, tam, kde mi 
rozumí… –TEŠ–
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V  dalším pokračování místopisu se pře-
suneme mimo vesnici, na  okraj jejího ka-
tastru. Lesu za  rybníčkem ve  Vesničce se 
říká Černohorský kout. Nepodařilo se mi 
zjistit, odkud to označení pochází, ale jisté 
je, že tato část Sloupnice za  zmínku stojí. 
Už na cestě k němu mineme pomník s ma-
lou hezky udržovanou zahrádkou (viz foto 
na titulní straně) označující místo, kde bylo 
na sklonku 18. století během čtyř let pocho-
váno téměř sto zdejších obyvatel evangelic-
kého vyznání. O kus dál v  lese, kde začíná 
prudké stoupání, se nachází skála – tedy 
spíš skalnatý dolík. V něm se za války scho-
vávali partyzáni, které někteří hornosloup-
ničtí obyvatelé zásobovali potravinami. 
K Černohorskému koutu se váže několik po-
věstí. Jedna z nich byla dokonce námětem 
divadelní hry Cikánčin svatební závoj. Tu se-
psal zdejší autor pan Holásek a v roce 1969 
ji s místními ochotníky nazkoušel režisér Jo-
sef Chaloupka.

O Zakletém proudu vody
Po  Sloupnici tekl prý za  dávných dob mo-
hutný potok, který vyvěral v nýnějším Čer-

nohorskýho či správně Černém 
koutě, kde stával veliký mlýn. 
Jednoho dne k  večeru příšla 
do mlýna cikánka prosíc o nocleh, 
kterého ji lakomý mlynář nepo-
skytnul. Cikánka jsouc výhružkou 
odbytá, vzala bílou plátěnnou 
lochtušku, dle jiných košily a za-
kletím vyvěrající vodní proud 
ucpala. Voda hned přestala téci 
a  objevila se v  lesích Vylámov-
ských v tu stranu k Řetové. A jen 
prý bezuhonný poctivý mládenec 
může vodě vrátiti její dřívější tok. 
Na základě této pověstí, hledána 
voda několíkráte v Černém koutě ba i mly-
náři vodu tam nákladně hledali.

O sv. Antonínu
Část lesa v  horní Sloupnici na  Chloumech 
nad Černým koutem jmenuje lid u sv. Anto-
nína. Dle jedné pověstí stával prý na  tom 
místě klášter, který Žižka zpustošíl. Dle jiné 
pověstí vystavěl si tam poustevnu jeden 
mních z  Tržeckého kláštera ve  válkách hu-
sitských. Dle jiné pověstí, myslivec města Li-

Sloupnický místopis

tomyšle, který byl v myslivně v horní Sloup-
nici, jmenoval se Antonín, scházíval se tam 
v tom místě s myslívcem Přivatským, který 
se též Antonín jmenoval. Na utvrzení svého 
přátelství zavěsili na nejvyšším smrku obraz 
sv. Antonína.

Pokud vás do očí píchají gramatické nepřes-
nosti, věřte, že jde o doslovný přepis z do-
bové kroniky. Mimochodem, o  „Vylámovu“ 
existuje také několik pověstí, o tom ale zase 
třeba příště. –MŠ–
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Po  uplynutí této doby bude stroj „volný“ a  budeme ho moci plně 
využít i na jiné účely. I tak jsme přesvědčeni o výhodnosti poskytnuté 
dotace.

Fasáda na mateřské škole
 Koncem srpna započaly přípravné práce na nátěru fasády na ma-
teřské škole. Předpokládalo se, že budou nutné zednické práce v ur-
čitém rozsahu. Po  důkladnějším šetření se přistoupilo k  obnažení 
zdiva na soklu, aby došlo lepšímu prosychání zdiva a bylo zamezeno 
vzlínání vlhkosti. V příštím roce bude stav soklu vyhodnocen a bude 
rozhodnuto, jakým způsobem bude ošetřen. Dále dojde k  výměně 
roštů u požárního schodiště z důvodu značné koroze. Na celé bu-
dově školy byly vyměněny žlaby a svody. Celkové nálady by neměly 
přesáhnout 300 tisíc korun.

Stomatologická ordinace 
 V červenci letošního roku došlo k havárii vodovodu ve zdravotním 
středisku. Vodou byla poškozena chodba a čekárna stomatologické 
ordinace. Díky příznivému počasí a vysoušení místností se začátkem 
září mohlo přistoupit k  rekonstrukci poškozených prostorů. Došlo 
k  odstranění stranění malby, částečně i  omítky. Byla odstraněna 
stará podlaha a  nahrazena novou. Práce byly prováděny zaměst-
nanci obce a fi rmami působícími v obci. Všem, kteří se na opravách 
podíleli, patří velký dík.
 Po  náhlém odchodu paní doktorky Hebltové proběhla jednání 
s panem doktorem Novákem o dalším provozování stomatologické 
ordinace ve  Sloupnici. Pan doktor má zájem i  nadále zde působit 

Zlepšení kvality ovzduší
 V listopadu 2011 podala naše obec žádost na Státní fond život-
ního prostředí ČR o dotaci na zlepšení kvality ovzduší v obci. Jedná 
se o tažnou jednotku a o zametací stroj s kropením. Pod tažnou jed-
notkou se rozumí traktor, který by se mohl využívat i na další práce. 
Žádost byla schválena až na jaře letošního roku. V létě bylo vypsáno 
výběrové řízení na dodavatele požadované techniky. Poptávka byla 
zaslána písemně pěti dodavatelům a dále byla dle zákona o veřej-
ných zakázkách zveřejněna na věstníku veřejných zakázek a do sou-
těže se mohla přihlásit jakákoli fi rma obchodující s  požadovanou 
technikou. Dne 5. srpna 2013 zasedala komise pro posouzení a hod-
nocení nabídek. Bylo hodnoceno pět nabídek, z nichž jedna nesplnila 
zadávací podmínky a  hodnotící komise doporučila zastupitelstvu 
fi rmu vyřadit.
 14. srpna zasedalo zastupitelstvo, které fi rmu JV Agrotrade 
s.r.o. Tábor vyřadilo ze soutěže (fi rma nedodala CD s návrhem kupní 
smlouvy včetně oceněného položkového rozpočtu).
 Dále zastupitelstvo na základě hodnotící komise schválilo pořadí 
nabídek podle výhodnosti pro zadavatele. Nejvýhodnější byla na-
bídka ZD Sloupnice, která nabídla cenu 1 583 890 Kč. Se ZD Sloup-
nice byla podepsána kupní smlouva a spolu s výsledky soutěže byla 
zaslána k posouzení na Státní fond životního prostředí ČR. V době, 
kdy se píšou tyto řádky, nemáme k dispozici rozhodnutí SFŽP ČR, ale 
předpokládáme, že byly splněny všechny podmínky na přidělení do-
tace a nákup techniky bude uskutečněn. Nevýhodou poskytnutí do-
tace jsou podmínky, které poskytovatel stanoví pro provoz techniky. 
Traktor bude muset být využit převážně na činnost, na kterou bylo 
o dotace zažádáno. Udržitelnost projektu je pět roků, kdy budeme 
muset podávat hlášení poskytovateli dotace, jak je stroj využíván. 

Zprávy obecního úřadu
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nové částky pracovníka z Osíku (200 Kč/h v pracovní dny a 300 Kč/h 
v  sobotu, neděli a  svátek) a  z  paušální částky 1 000 Kč. Dopravu 
stanu na místo a zpět zajišťuje zájemce na vlastní náklady. V případě 
poškození nebo zcizení některých částí stanu platí škodu uživatel. 

Různé
4 V  srpnu byl instalován na  silnici před školou 
měřič rychlosti. K jeho instalaci nás vedlo blízkost 
základní školy a autobusové zastávky. Nutno říci, 
že zatímní ohlasy jsou kladné a věříme, že měřič 
přispěje k větší bezpečnosti nejen dětí, ale i ostat-
ních účastníků silničního provozu.
4 Z důvodu pozdního dodání projektu na odstranění vlhkosti ze se-
verní strany základní školy byla rozeslána poptávka fi rmám na vyko-
nání těchto prací až v druhé polovině září. Termín odevzdání nabídek 
byl 30. září. V  době psaní této zprávy nemá obec ještě vyjádření 
fi rem, ale jednou z podmínek bylo provedení díla nejdéle do konce 
listopadu letošního roku. Předpokládáme, že akce bude provedena. 
O jejím pokračování, popřípadě dokončení vás budeme informovat.
4 Rada obce rozhodla zadat vyhotovení projektu na chodníky v dolní 
části obce, kde bude hotova kanalizace. V některých částech již sice 
chodníky jsou, ale je nutná jejich oprava. Na stavbu chodníku vypsal 
Státní fond dopravní infrastruktury dotace, ale vzhledem k nesplni-
telným podmínkám získání dotace, (mimo jiné – min. šířka chodníku 
150 cm) je zbytečné o dotaci žádat. 
4 Komise životního prostředí upozorňuje občany, že žádosti na ká-
cení stromů je třeba poslat na OÚ Sloupnice do konce října.

JOSEF ŠKEŘÍK, STAROSTA OBCE

a podniká kroky, aby splnil všechny podmínky pro provozování sto-
matologické praxe. Obec mu v této aktivitě vyjde vstříc a bude mu 
nápomocna.

Restaurace U Labutě znovu v provozu
 Pan Zdeněk Javůrek, provozovatel restaurace U  Labutě, podal 
k 31. srpnu 2013 výpověď z nebytových prostor. Obci se během čer-
vence přihlásilo několik zájemců o pronájem, ale po prohlídce a kon-
zultaci jejich zájem opadl. Koncem srpna projevila zájem o  provo-
zování restaurace paní Alena Křivánková z  Horní Sloupnice, která 
je vyučená v  oboru a  celý život v  restauraci buď pracovala, nebo 
podobné zařízení sama provozovala. Dnes už je restaurace opět 
v provozu.

Pártystan k zapůjčení 
 Mikroregion Litomyšlsko zakoupil pártystan na pořádání různých 
akcí a setkání. Skládá se ze čtyř modulů po pěti metrech a šířce 10 
metrů. Lze tedy postavit stan o  rozměrech 10×5 – 10×20 metrů. 
Stan se skládá z  konstrukce a opláštění včetně průhledných částí 
a elektroinstalace s osvětlením a je uložen v Osíku a na akce v  příš-
tím roce je ho možno zamluvit na vedení mikroregionu u paní Miro-
slavy Kubešové na tel. 461 653 333. Upozorňuji, že nahlášení o za-
půjčení stanu na akce v příštím roce je třeba zažádat v termínu od 
1. 11. 2013 do 31. 1. 2014! V případě souběhu více požadavků pro 
využití stanu v jednom termínu rozhodne o využití stanu předseda 
a místopředsedové Mikroregionu Litomyšlsko. Ke stavbě stanu je ur-
čen jeden pracovník Obce Osík. Cena za zapůjčení se skládá z hodi-



SOŠ a SOU Polička . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  2
VOŠ pedagogická a SPgš Litomyšl . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1
VOŠ a SŠ technická Česká Třebová . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  2
SŠ zdravotnická Ústí nad Orlicí  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1
Soukromá SOŠ TRADING CENTRE s.r.o. Litomyšl  . . . . . . . . . . . . . .  1 
SŠ uměleckoprůmyslová Ústí nad Orlicí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1
SOŠ a SOU automobilní Ústí nad Orlicí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1
ISŠ technická Vysoké Mýto . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  2 
SŠ podnikání Vysoké Mýto . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1
Gymnázium Litomyšl (osmileté) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1 

Oslava 100 let školy ve Sloupnici
Vážení absolventi a ostatní přátelé školy,
v  letošním školním roce naše škola oslaví 100 let od  dokončení 
stavby a prvního zahájení výuky. U této příležitosti bychom rádi po-
zvali všechny zájemce na akce k tomuto výročí.
Program oslav je zatím orientační, pokud jde o přesný čas jednotli-
vých akcí, ale bude vypadat následovně:

PÁTEK 16. 5. 2014
09.00 hodin —  RANNÍ VYSTOUPENÍ ŽÁKŮ ŠKOLY 
  (pro MŠ, ZŠ a pedagogy)
18.00 hodin —  VEČERNÍ VYSTOUPENÍ ŽÁKŮ ŠKOLY 
  (pro rodiče a příbuzné žáků školy)

Vážení spoluobčané,
teprve nedávno začal nový školní rok 
a já bych Vás rád seznámil s nejnovějšími 
informacemi z naší školy. 
O hlavních prázdninách 2013 došlo ve škole k těmto úpravám:
a) výměna podlahy ve třídě v 1. poschodí,
b) výměna podlahové krytiny v kabinetu přírodních věd, 
c)  výměna nábytku v kabinetu přírodních věd,
d) vymalování kabinetu přírodních věd a rekonstruované třídy 
 v 1. poschodí,
e) výměna oken ve školní družině č. 2.

Žáci školy
Do  1. třídy nastoupilo ve  školním  roce 2013/14 celkem 21 žáků. 
Do 6. třídy k nám přišli čtyři žáci z Českých Heřmanic.
Na střední školy odešlo celkem 22 žáků se splněnou povinnou de-
vítiletou docházkou a  jeden žák z páté třídy byl přijat na osmileté 
gymnázium. 

Umístění vycházejících žáků:
Gymnázium Litomyšl . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1
Gymnázium Č. Třebová . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1
SPŠ chemická Pardubice  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1
SŠ zahradnická a technická Litomyšl . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  2
OA a SOŠ cestovního ruchu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  5

Informace ze základní školy
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Vážení bývalí absolventi, zaměstnanci a přátelé školy 
ve Sloupnici, prosím Vás všechny o  spolupráci. Informujte o  této 
akci všechny, kteří měli něco společného se školou ve  Sloupnici 
a měli by zájem se oslav zúčastnit. 
Byli bychom rádi, pokud by pamětníci historie školy byli ochotni za-
půjčit škole materiály týkající se života školy v minulosti (fotografi e, 
staré učebnice, sešity, vysvědčení atd.).
Abychom předešli problémům s nedostatkem místa k sezení, pořá-
dáme v rámci oslav v sokolovně tři kulturní vystoupení žáků školy.
Kontaktujte nás prosím na čísle 465 549 222, popř. mobil 734 230 430 
nebo na mailové adrese zs.sloupnice@worldonline.cz.

MGR. VÁCLAV SYCHRA, ŘEDITEL ŠKOLY

SOBOTA 17. 5. 2014

09.00 hodin —  DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ ZŠ SLOUPNICE

13.00 hodin —  PRŮVOD OBCÍ DLE ROČNÍKŮ ABSOLVOVÁNÍ 
  OD ZÁKLADNÍ ŠKOLY K SOKOLOVNĚ

14.00 hodin —  VYSTOUPENÍ ŽÁKŮ ŠKOLY 
  (pro účastníky oslav a další zájemce)

19.00 hodin —  SPOLEČENSKÉ SETKÁNÍ ABSOLVENTŮ 
  A PŘÁTEL ŠKOLY V SOKOLOVNĚ VE SLOUPNICI

K  výročí 100 let školy 
bude vydán školní al-
manach, který bude 
obsahovat informace 
z  historie i  současnosti 
školy. Kroniky a  další 
materiály připomína-
jící historii školy budou 
k  nahlédnutí ve  škole 
v rámci výše zmíněného 
dne otevřených dveří.

1. třída 2013/2014 →
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Po  krátké letní přestávce vyplněné 
zaslouženou dovolenou a  přípravou 
na další ročník zahájila naše mužstva 

boje a další body a branky. Vraťme se však 
ještě o  několik týdnů zpět, abychom zre-
kapitulovali uplynulé období. Muži, hrající 
okresní přebor pod vedením trenéra Josefa 
Vondry, dokončili ročník na  velmi dobrém 
druhém místě, když do posledních kol bojo-
vali se sousední Řetovou o okresní primát. 
Škoda několika zbytečně ztracených zápasů, 
ale těchto výkyvů se nevyvarovalo žádné 
mužstvo. Dorostenci zakončili základní část 
dokonce na prvním místě, v nadstavbě už to 
tak slavné nebylo, konečné čtvrté místo je 
ale asi odpovídajícím umístěním. Smutné je, 
že ve společné soutěži se svitavským okre-
sem hrálo pouze osm mužstev! Starší žáci 
obsadili v základní části třetí místo a stejné 
umístění jim patřilo po vyřazovacích bojích, 
když v  semifi nálovém boji těsně podlehli 
domácí Řetové. Umístění všech našich tří 
mužstev „na bedně“ je až s podivem, když si 
uvědomíme, že se dlouhodobě potýkáme 
s nedostatkem hráčů. 

Zprávy z fotbalového
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kategoriích. Starších žáků je 13, mladších 
žáků 18, z  nichž 6 hráčů jezdí do  Řetové 
a  hrají s  mladší přípravkou. Tento potěšu-
jící fakt však s sebou přináší jiné problémy. 
U více jak třiceti dětí „fungují“ pouze tři tre-
néři, Roman Vancl a Petra a Zdeněk Smutní 
s občasnou výpomocí mužů, kteří se podíleli 
také na běhu fotbalového kempu. To je však 
žalostně málo, vezmete-li v  úvahu několik 
tréninků týdně, dojíždění na  víkendové zá-
pasy nebo turnaje, materiální zajištění a po-
dobně. Proto prosíme zájemce z  řad mužů 
i žen, kteří by chtěli a mohli jakkoliv pomoci, 
ať bez váhání kontaktují kohokoliv ze zmiňo-
vaných trenérů. 

 Děkujeme všem těm, kteří nás podpo-
rují v naší činnosti, těšíme se na ty, kteří 
budou chtít rozšířit naše řady a  také 
na naše fanoušky, kteří si jak doufáme, 
opět najdou cestu na naše zápasy. 

RADOVAN JISKRA
SEKRETÁŘ SK SLOUPNICE

 Poslední červnovou sobotu jsme uspořá-
dali tradiční turnaj v minikopané, kterého se 
tentokrát zúčastnilo devět družstev mužů 
a čtyři žákovská mužstva. Jak je vidět, účast 
stále klesá, proto uvažujeme do příštích let 
s  určitými změnami, které by mohly zájem 
účastníku vrátit tam, kde byl v  začátcích 
tohoto turnaje. Třeba tak, jak se to poda-
řilo při následné diskotéce, jejíž pořádání 
včetně propagace si vzali „za své“ naši muži 
a účast byla po dlouhé době velice slušná.
 Další akcí, kterou bych chtěl zmínit, byl 
fotbalový kemp, který probíhal na hřišti SK 
Sloupnice od  10. do  13. července. Po  loň-
ském úspěchu se letos přihlásilo 25 dětí 
ve  věku 7 až 14 let. Ve  středu odpoledne 
se všichni účastníci sešli před kabinami, pro-
běhlo předání dětí a  jejich ubytování. Pro 
některé z nich šlo o první odloučení od ro-
dičů i přes noc. 
 Následoval první trénink, na  kterém 
hlavní trenér Josef Vondra představil své 
asistenty Romana Vancla, Martina Miku-
leckého a Petru Smutnou a vysvětlil dětem, 
jak bude kemp probíhat. Po prvním tréninku 

a sprše jsme se odebrali do Domova pro se-
niory, kde nám připravovali snídaně, obědy 
a večeře. 
 Děti se během kempu zdokonalovaly 
nejen po sportovní stránce. Učily se komu-
nikovat a  spolupracovat, starší pomáhaly 
mladším a to vše se odrazilo v kolektivních 
hrách, které celý kemp provázely. Nechyběla 
ani tolik očekávaná stezka odvahy. V  so-
botu odpoledne proběhly tradiční zápasy 
proti rodičům a grilování, které jsou dětem 
odměnou za celou sezónu. Poté se všichni, 
unavení z náročného programu a doufáme, 
že i spokojení, odebrali domů. Velký dík patří 
všem, kteří jakkoliv pomohli s celou akcí!
 Nový ročník začal mužům v  neděli 11. 
srpna zápasem doma se Semanínem, star-
ším žákům, kteří hrají společný přebor se 
svitavským okresem, o  čtrnáct dní později 
a  mladším žákům za  dalších čtrnáct dní. 
Momentálně je tedy podzimní část v plném 
proudu. Mužům a starším žákům se docela 
daří, patří jim přední příčky tabulek, mladší 
žáci mají odehraný pouze jediný turnaj, tak 
na hodnocení je ještě brzy. Po dlouhé době 
jsme také přistoupili ke spolupráci s  jinými 
oddíly. Dorostenci, kterých je v  současné 
době málo, hrají i díky ochotě trenéra Eliáše 
krajskou soutěž v Jehnědí a hráči, kteří vě-
kově patří ještě do kategorie přípravky, hrají 
společně se svými vrstevníky v Řetové.
 Po letech nedostatku hráčů se letos za-
číná blýskat na  lepší časy v  nejmladších 

oddílu
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Přírodovědný kroužek – chov domácích 
mazlíčků
4  každý čtvrtek 15.30–16.30 hod. 
4  děti 1.–5. třída
4  děti se naučí starat o malého křečka, 
 morče, králíka, seznámí se s různými 
 druhy domácích mazlíčků a jejich 
 potřebami
Cena za 1. pololetí (16 lekcí) je 400 Kč.

Kroužek bude zahájen při účasti min. 5 dětí. 
Platba za kroužky v den 1. lekce, popř. ka-
ždou středu dopoledne v  RC Kopretina 
(v  budově MŠ Sloupnice, vchod ze dvora), 
nejpozději však do 31. 10. 2013. 
Bližší informace na  tel. 731  604  601, 
777 621 072.

Středeční program 
RC Kopretina na zbytek 
října a na listopad 

23. 10. 2013  4  středa 8.00–12.00 hod. 
vyrábění: „Podzimní věneček s ježečkem“
hrátky s kostičkami 

30. 10. 2013  4  středa 8.00–12.00 hod.  
prázdniny

Milé maminky a tatínkové,
rodinné centrum Kopretina 
je po prázdninách opět 
v provozu!
 V červenci se uskutečnil tábor pro školní 
děti. V srpnu a září probíhaly v centru opravy 
a malování a  teď už je vše připraveno pro 
rodiče a jejich děti na pravidelná dopolední 
setkávání a na  již tradiční výtvarný a kera-
mický kroužek a  nově letos i  přírodovědný 
kroužek. Taneční kroužek zatím zahájen ne-
bude, ale v  případě, že se nám podaří za-
jistit lektorku, budeme Vás prostřednictvím 
letáků a rozhlasu informovat.

 Maminky, které stále nedostaly odvahu 
mezi nás přijít, srdečně zveme na dopole-
dní setkávání, která se budou konat ka-
ždou středu od 8.00 do 12.00 hod. Čekají 
Vás dopoledne, kdy si budeme hrát, zpívat, 
vyrábět či si jen tak povídat.

Kroužky v Rodinném centru 
Kopretina 2013–2014

Výtvarný kroužek 
4  každý sudý pátek 15.00–16.30 hod. 
4  předškoláci a školáci
4  kresba, malba, netradiční techniky, 
 tvorba z různých materiálů
Cena za 1. pololetí (8 lekcí) je 400 Kč. 

Keramický kroužek
4  každý lichý pátek 15.00–16.30 hod. 
 (1. lekce 11. 10. 2013)
4  předškoláci a školáci
4  keramika, keramické techniky
Cena za 1. pololetí (7 lekcí) je 420 Kč.

Je možné se přihlásit jen na keramiku nebo 
jen na  výtvarku nebo na  oboje. V  případě 
přihlášení na  oba kroužky je celková cena 
800 Kč. V ceně je veškerý materiál. Děti s se-
bou přezůvky.

v Kopretině
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DAVID MILLICH, 
DOLNÍ SLOUPNICE

Určitě vnímám dobře, 
že tady bude kanali-
zace, přece jen potok 
často páchnul, když 
do  něj někdo vypus-
til septik. Myslím, že 
by bylo dobré rozšířit 
stavbu na  větší část 
obce, ale chápu, že 

nejsou peníze a že se obec nechce zadlužit. 
Druhá věc je, jak výstavba probíhá. Ze své 
praxe vím, že se to dá dělat lépe. Nehod-
notím kvalitativní stránku, ale komunikaci 
s  občany ze strany stavební fi rmy. Chybí 
lepší dopravní značení, stavbyvedoucí by 
třeba měl lidem oznámit, kdy a kde budou 
jaké uzavírky. 

ZDENĚK SMUTNÝ, 
DOLNÍ SLOUPNICE

Jsem z  toho v  roz-
pacích. Podle mě 
je to ukvapené 
rozhodnutí, není to 
dotažené a  domy-
šlené do  důsledků. 
Jsme jedna vesnice 
a  připadá mi nefér, 
že se to Horní 

Sloupnice vůbec nedotkne. Očividně to 
rozděluje lidi – každý, koho se kanali-
zace týká, do toho musí investovat jinou 
částku. Upřímně, já momentálně chci 
investovat do  něčeho jiného, například 
do  dětí. Netvrdím, že je to špatná věc, 
ale tohle je můj názor…

IVANA TONAROVÁ, 
HORNÍ SLOUPNICE

Ano, jsem. Stále 
tu mluvíme o  na-
šem vztahu k  pří-
rodě. Dobře si 
pamatuju dobu, 
kdy byly v  lesích 
skládky odpadků. 
Taky bychom to 
už dnes nechtěli 

6. 11. 2013  4  středa 8.00–12.00 hod. 
vyrábění: „Jablíčko“
povídání o vaření: „Topinková pomazánka 
z cukety“

13. 11. 2013  4  středa 8.00–12.00 hod. 
vyrábění: „Veverka“
povídání o zvířátkách: „V lese“

20. 11. 2013  4  středa 8.00–12.00 hod. 
vyrábění: „Šípkový keř“
povídání s knížkou 

27. 11. 2013  4  středa 8.00–12.00 hod. 
vyrábění: „Kompot ze spíže“
ochutnávka ovoce a poznávání

Součástí středečních programů je zpívání, 
tanečky, volné hry…  

 Zveme všechny maminky 
 na dopolední setkávání.
 Zveme všechny, kteří chtějí 
 tvořivě trávit svůj volný čas 
 se svými dětmi. 
 Budeme rádi za jakékoliv 
 připomínky a náměty.

S přáním krásného podzimu 
za RC Kopretina 
Marcela Pavelková a Helena Dolečková.

Jste rád/a, že se 
ve Sloupnici začala 
stavět kanalizace?

a  třídíme do  kontejnerů. S  kanalizací to 
vidím stejně. Je tu samozřejmě fi nanční 
hledisko. Ale pro mě by to byla investice 
do vlastního bydlení.



	 Na čem závisí dobrá kořalka?
 Hlavně na  kvalitním vyzrálém ovoci. Ja-
blka proto neberu dřív než v  polovině září 
a i to je často brzo. Švestky jsou dobré, když 
mají hnědé maso. Ovoce nesmí být plesnivé, 
nesmí tam být nečistoty jako listí, klacky…

	 Ovlivňuje kvalitu pálenky také její 
stáří?

 Samozřejmě, to je znát jedině u  pěsti-
telských destilátů. Zpravidla čím starší, tím 
lepší. Uhladí se.

	 Letos byla dobrá úroda švestek…
 Celkem ano, až na  to, že v  září dlouho 
pršelo a švestky začaly praskat. Pak je po-
třeba je rychle zpracovat, než začnou hnít. 

	 Proč jste přestal pálit hrušky?
 Nepřestal. Pokud si lidé naloží svůj 
vlastní kvas, vypálím ho. Ale sám je ne-
nakládám. Dnes už v  okolí není dostatek 
kvalitních hrušek, staré odrůdy v podstatě 
vymizely. Málokdo ještě má máslovky, které 
jsou na  pálení nejlepší. Většinou lidé pěs-
tují zimní odrůdy na uskladnění a z nich se 
pořádná hruškovice nedá udělat – nemá to 

Stejně jako kdysi byla 
Sloupnice v širokém okolí 
známá díky chlebu z místní 
pekárny, dnes šíří slávu 
zdejšího potravinářství 
zejména Sloupenská slivo-
vice, jablkovice a trešňovice. 
Majitelem vyhlášeného 
lihovaru je JAN PECHÁČEK.

	 Jaká je ve  Sloupnici lihovarnická tra-
dice?

 Lihovar tady fungoval už od začátku mi-
nulého století, kdy místní sedláci založili zá-
vod pro zužitkování ovoce. Postupem doby 
v tom objektu byla i hospoda s řeznictvím, 
službu přebíraly různé společnosti. V osm-
desátých letech výroba destilátů zanikla 
a několik let tu fungovala jen sběrna ovoce, 
než se provoz zastavil úplně. Na  začátku 
devadesátých let jsem obnovil výkup ovoce 
a v prosinci 1991 jsem poprvé zatopil pod 
kotlem. První sezóna byla rozjezdová, vypá-
lil jsem jen pár litrů.

	 Jak jste se naučil pálit destiláty Vy? 
Měl jste nějaké zkušenosti?

 Bavilo mě to, několikrát jsem navštívil 
jiné palírny, vyptával jsem se na různé věci 
a  pak jsem to zkusil sám. Musel jsem si 
nejdříve zažádat o  povolení z  ministerstva 
zemědělství a absolvovat školení na Vysoké 
škole chemicko-technologické.

	 Předpokládám, že většina místních 
občanů se s Vaší pálenkou už setkala, 
přesto – co zákazníkům nabízíte?

 Jednou službou je výroba destilátu 
z  vlastního kvasu pěstitelů, druhou sběr 
syrového ovoce, třešní, jablek a  švestek, 
které nechám vykvasit, vypálím je, zředím 
na padesát procent a prodávám pěstitelům 
v lahvích.

	 Je rozdíl ve  vypalování kvasu pěsti-
telů nebo ze syrového ovoce?

 Úplně jedno to není, protože ne každý 
kvas od  pěstitelů je takový, jaký bych si 
představoval. Finální výrobek pak nemusí 
být kvalitní. Jaký kvas se do kotle nalije, ta-
kový destilát z něj vyteče. Někdy i zákazníky 
se špatným kvasem odmítám.

Vrátí zdraví, zkrášlí líce

SLOUPNICKÝ PELMEL 4 ŘÍJEN 201312



vůni ani chuť hrušek. Abych tam potom při-
dával nějakou hruškovou esenci, to po mně 
nikdo nemůže chtít.

	 Proč je Vaše kořalka běžně nepro-
dejná?

 Protože je to pěstitelský destilát, který je 
zatížený nižší spotřební daní než konzumní 
líh. Rodina pěstitele si tak může nechat 
vyrobit maximálně třicet litrů absolutního 
alkoholu ročně – v našem případě tedy še-
desát litrových lahví.

	 Neuvažoval jste někdy o  distribuci 
do obchodní sítě?

 Ne. Mohl bych to dělat, ale musel bych 
mít statut ovocného lihovaru, což nechci. 
Pak bych to zdaňoval dvojnásobnou daní, 
která je dvě stě osmdesát sedm korun 
za litr absolutního alkoholu.

	 Postihla Váš lihovar loňská metano-
lová aféra?

 Vůbec ne, žádný problém jsem s tím ne-
měl. Sdělovací prostředky měly lidem vy-
světlit, že z  pěstitelského destilátu nikdo 
nikdy nemůže oslepnout. I  kdyby výrobce 
vedl destilaci úplně špatným způsobem, ni-
kdy tam nebude metyl v takovém množství, 
aby ohrozil zdraví, natož život. Při normální 
destilaci v  pěstitelském lihovaru, která je 
postavená tak, jak má, nemůže vzniknout 
nadlimitní množství metylu. Ti pachatelé 

přimíchávali do  lihovin technicky vyro-
bený metylalkohol, který se používá 
třeba do ostřikovačů.

	 Jaký máte názor na domácí pálení?
 Já bych to nedělal. Lidi šetří, ať to 
stojí, co to stojí. Když si každý spočítá 
energii, kterou do  toho vloží, čas, ne-
bezpečí, že se to ucpe a  bouchne – je 
spousta případů, že to zbouralo i  dům, 
a celková kvalita je pochybná… Navíc je 
to nelegální a hrozí mu tvrdý fi nanční po-
stih.

	 Kolik litrů ročně vypálíte?
 To je různé, každý rok je úplně jiná 
úroda. Například loňská sezóna byla 
velmi špatná na švestky, které prakticky 
nebyly, a tak jsem vypálil oběma způsoby 
jen 7 100 litrů absolutního alkoholu, což 
je 14 200 litrů padesátiprocentního de-
stilátu.

	 Proč jste se rozhodl pálit právě pa-
desátiprocentní lihovinu?

 To je u pěstitelských destilátů tak ně-
jak dané. Čtyřicetiprocentní kořalku si 
koupíte běžně v obchodě, padesátku ne. 
Podle mě je nejlahodnější, silnější spálí 
chuťové buňky na jazyku a už to prostě 
není ono. A taky se to lépe počítá.

–MŠ–
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střípky
4 Děti se s  lé-
tem tradičně 
rozloučily v  are-
álu Na  Mlejnici. 
Členové Českého 
červeného kříže 
usmažili bram-
boráky, připravili plno her, malovali na tváře 
a přišel i kouzelník.
 
4 Slunečné a větrné počasí čekalo na něko-
lik desítek dětí a  jejich rodičů na konci září 
na Šuráňkově kopci při druhém ročníku dra-
kiády. Hasiči z Horní Sloupnice tam pro ně 
přichystali cukrovou vatu, langoše, steaky 
a  další občerstvení, ale především soutěž 
o nejhezčí draky a ukázky leteckých modelů.

Politováníhodné politikaření politiků aneb blížící se volby očima studentky 
 Na gymnáziu mně bylo vštěpováno, že jako vzdělaný člověk se mám zajímat o aktuální dění v našem státě, tudíž se 
i aktivně účastnit všech voleb, protože každý hlas se počítá. Jakožto zodpovědná volička jsem se rozhodla prostudovat 
volební programy jednotlivých stran a na základě nich určit, komu dám svůj hlas. Po pročtení všech tezí a slibů jsem do-
spěla k závěru, že ať už vyhraje jakákoliv partaj, po volbách se naše zem promění v ráj, ve skutečný ráj na zemi. Budeme 
mít neomezené množství pracovních míst pro absolventy škol, kteří zároveň se svojí první prací dostanou první byt bez 
daně z převodu nemovitosti, což podpoří mladé páry, které se začnou množit jako králíci a křivka porodnosti začne 
stoupat. To ale vůbec nebude vadit, protože se rapidně zvýší počet míst v mateřinkách a jeslích. I ve školách dostanou 
Vaši potomci kvalitní vzdělání, protože se učitelům zvedne plat a bude se jim po tom učit jedna radost. A až se Vaše 
děti stanou vzdělanci a zapomenou, že mají rodiče, nebojte se, budete mít tak vysoký důchod, že si budete moct dovolit 
bydlet v pětihvězdičkovém domově pro seniory all inclusive. 
 Ale tím to nekončí. Chcete auta, vily, bazény, ale nemáte na to a bojíte se půjčit si? Nebojte se, ČSSD Vás ochrání 
před lichvou a zvůlí exekutorů. K tomu Vám garantuje, že konečně budete žít v dobře fungujícím státě, který myslí 
na lidi. Nepochybuji o tom, že pan Sobotka má bezesné noci, jak na nás všechny myslí. KSČM zase zajistí nejen práci 
všem lidem, ale i budoucnost mladí a  jistoty staří, třeba tím, že důchody se dostanou na hranici minimální měsíční 
mzdy, která se zvedne na 14 000 Kč. Komunisté mají v Jáchymově zřejmě i zlaté doly, jinak si totiž nedovedu představit, 
z čeho to budou vyplácet. O důvod víc, proč je volit! ODS zase prochází Vaším životním příběhem a představuje si, 
co by měl stát udělat, aby povzbudil rodinu. Myslí dokonce i na vaše prapraprapraprapravnoučata, protože směřuje 
k vyrovnanému rozpočtu. A k tomu, dle mého názoru, dojde za několik stovek let, jestli vůbec. No není hezké, že myslí 
tak dopředu? Top 09 neslibuje radši nic – na ofi ciálních stránkách se pan Schwarzenberg stylizuje do tajného agenta 
Jamese Bonda a slibuje, že bude ve službách naší republiky. Ještě že ne ve službách Rakouska. Ty šťastnější mohli do-
konce vidět „Bond girl“ Kalouska zpívat v tramvaji. Otázkou zůstává, jestli bude po volbách zpívat stejnou písničku jako 
před volbami. A do toho všeho se na nás náš „nadstranický“ pan prezident usmívá z billboardů strany SPOZ s otázkou, 
koho volíte Vy? Jak milé!
 Tento kritický pohled na naši politickou scénu by logicky mohl vyústit v názor, že jít volit se nevyplatí, protože ať 
vyhraje, kdo vyhraje, nemá to cenu – nic se nezmění. Ale věřte, přátelé, že to nepíši proto, abych snad někoho odradila 
jít k volbám. Naopak. Je moc důležité, abychom šli volit, ale ještě důležitější, abychom volili správně. A k tomu, dle mého 
názoru, potřebujeme hlavně zdravý rozum. Je báječné, že nám všichni slibují více peněz, více pracovních míst, lepší ži-
votní úroveň ap. Nezapomeňme si ale položit otázku, jak toho daná strana chce dosáhnout? Je to vůbec reálné? Berme 
prosím v potaz to, že většina partají manipuluje se skutečností, že současná společnost slyší pouze na slovo PENÍZE. 
Tímto snad až sarkastickým článkem jsem chtěla říct, že stojím nohama na zemi. Nedělám si zbytečné iluze a nevěřím 
v zásadní změny. Ostatně si zas tak špatně nežijeme…   Jsem ale přesvědčená, že jít k volbám má smysl, protože tím 
můžeme něco změnit. Sice to bude malinkatý posun, ale já věřím, že posun správným směrem. A tak snad jen poslední 
věta na závěr: nenechme si naší špatnou volbou vzít hodnoty, na kterých skutečně záleží, protože jinak budeme tvrdě 
platit i za svobodu…  –TEŠ–
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 ŽIVOTNÍ JUBILEA 
 SRPEN 2013

70 let
Marta Mikulecká
Markéta Ka� ová

86 let
Marie Rybová

 ÚMRTÍ

Rozloučili jsme se se zemřelými 
spoluobčany:

Václavem Veselým
Miladou Smolovou
Janem Lamplotem
Janem Pecháčkem
Františkem Lochmanem
MUDr. Vladimírou Hebltovou

MILADA LIMBERSKÁ, MATRIKÁŘKA

Kulturní komise při Obecním úřadu 
ve Sloupnici Vás zve na zájezd 
do Klicperova divadla v Hradci Králové 
na představení Richard III., 
které se odehraje 
v sobotu 9. listopadu v 17.30 hodin. 
Podrobnější informace budou oznámeny 
obecním rozhlasem. Zájem o lístky 
můžete hlásit Ireně Štochlové na tel. čísle 
721 828 708 (po 18. hodině). 
Doprava autobusem zajištěna zdarma. 

 NAROZENÍ

Vojtěch Kolář
Sofi e Kopečková
Vojtěch Mikeš
Radim Mikulecký
Libuše Bednářová

 ŽIVOTNÍ JUBILEA 
 ČERVENEC 2013

80 let
Danuše Kronbergerová

86 let
Věra Kolářová

88 let
Jaroslav Vašina 
František Novotný 

90 let
Marie Čáslavková

104 let
Anna Vašinová Če
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